
واکنش

واکنش سازمان 
غذا و دارو به 
کمبود  سمعک 
در کشور

روح الله مزینانی؛ 
مدیرکل تجهیزات 
و ملزومات پزشکی 
سازمان غذا و دارو در 
واکنش به موضوع 
کمبود سمعک به فارس 
گفت: ما در سازمان غذا 
و دارو الصاق چسب 
قیمت را روی سمعک 
الزامی کرده ایم که این 
موضوع به مذاق برخی 
از اعضای انجمن 
شنوایی سنجی خوش 
نیامده است؛ چرا که 
تا پیش از این، هزینه 
سمعک را با ارقام 
بسیار بالایی و با عنوان 
خدمات از مددجویان 
دریافت می کردند. به 
عنوان نمونه در یک 
مورد قیمت سمعک که 
روی سایت یک میلیون 
و ۹۰۰ هزار تومان است، 
4میلیون و ۷۵۰ هزار 
تومان به فروش رفته 
است.

بیشترین و 
کمترین هزینه 
سفر به عتبات
حجت الاسلام 
صحبت الله رحمانی؛ 
مدیرکل عتبات 
سازمان حج و زیارت 
درباره کمترین و 
بیشترین هزینه 
سفر به عتبات به 
ایلنا گفت: کمترین 
هزینه سفر زمینی 
حدود ۴میلیون 
تومان تا ۵میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان 
است. هزینه سفر با 
هواپیما نیز حدود 
۹میلیون تومان 
محاسبه می شود.

متأسفانه در این 
زمینه کمی مشکل 
داریم و ایرلاین ها 
همکاری ندارند و 
 قیمت بلیت را 
گران کرده اند. 

یادداشت

فــرایــنــد  اعظم طیرانی  
ــدور نــســخــه الکترونیک  صــ
ــای  ــضـ ــان بـــــــدون امـ ــکــ ــــزشــ پ
الکترونیک اصــالــت نـــدارد. 
ــیـــک از  ــرونـ ــتـ ــکـ امــــضــــای الـ
سوءاستفاده های احتمالی از 
دستخط، مهر و امضای پزشکان جلوگیری می کند. 
علاوه بر این برای آنکه یک سند الکترونیک بتواند 
از لحاظ مالی و حقوقی مورد استناد قرار گیرد و 
در امور مالی مؤسسات و سازمان های بیمه گر یا 
مراجع قضایی استفاده شود، باید استنادپذیر 

شود.
ششم خرداد سال۹8 محمد جهانگیری، معاون 
وقت نظارت و برنامه ریزی سازمان نظام پزشکی 
کشور از امکان ایجاد امضای الکترونیک برای 
تمامی پزشکان ظرف یک سال آینده خبر داده بود؛ 
وعده ای که پس از گذشت بیش از سه سال هنوز 

تحقق نیافته است.
اهمیت ایــن مــوضــوع در فرایند صـــدور نسخه 
الکترونیک و چرایی تأخیر در اجرای آن موضوع 
گفت وگوی ماست با علی سالاریان؛ معاون فنی و 

نظارت سازمان نظام پزشکی.

ضرورت اصالت سنجی پزشکان ◾
وی در خصوص ضرورت اصالت سنجی امضای 
الکترونیک پزشکان در نسخه نویسی الکترونیک 
می گوید: در نسخه الکترونیک برای ما مهم است 

فردی که این خدمت را ارائه می کند، آیا پزشک و 
ارائه کننده مجاز خدمات سلامت است یا خیر و 
اگر ارائه کننده خدمات سلامت است آن ادعایی که 
در مورد درمان دارد و اینکه مدعی فوق تخصص، 
متخصص، پزشک عمومی و یــا دندانپزشک 
است، صحیح است یا خیر. یعنی مطمئن شویم 
هم شماره نظام پزشکی دارد و هم تخصص عنوان 

شده از سوی او صحت دارد. 
به گفته علی سالاریان؛ در گذشته اصالت سنجی 
پزشکان از طریق پروانه تأسیس مطب و مهُری 
که پای سرنسخه مربوط می نشاندند ممکن بود 
و از این طریق برای بیمار و داروخانه و همچنین 
به منظور پیگیری های حقوقی احتمالی بعدی، 
مشخص می شد کدام پزشک این دارو را تجویز 
کرده است. در فضای الکترونیک نیز باید چنین 
فرایندی پیش بینی شود تا در وهله نخست حقوق 

بیمار و سپس حقوق پزشک حفظ شود. 

به حداقل رساندن امکان هک کردن پزشکان  ◾
معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی با اشاره 
بــه حقوق بیمار در نسخه نویسی الکترونیک 
می گوید: باید مشخص باشد فــردی که در حال 
ارائه خدمات درمانی است آیا پزشک مربوط است 
و تخصص او با ادعایی که کرده مطابقت دارد یا 
خیر؛ این مهم فقط از طریق اصالت سنجی امضای 
الکترونیک امکان پذیر اســت. همچنین حقوق 
جامعه پزشکی در نسخه نویسی الکترونیک با 

اصالت سنجی امضای الکترونیک حفظ می شود 
تا مشخص شود فردی که در حال ارائــه خدمت 
درمانی اســت خــود پزشک اســت یا فــرد دیگری 
با داشتن نامِ کاربری و کلمه عبور پزشک، پشت 
سیستم او نشسته و از طریق نسخه نویسی 
الکترونیک برای بیماران دارو تجویز می کند. برای 
تشخیص هویت و اصالت سنجی ارائه دهنده 
خدمات سلامت راهکارهای متعددی پیشنهاد 
شده است. به طوری که پس از درخواست هر یک 
از همکاران پزشک، کارت امضای الکترونیک برای 
آن ها صادر می شود. علاوه بر این، یک اپلیکیشن 
موبایلی هم وجود دارد تا پزشکان بتوانند از طریق 
ُــد اصالت سنجی  آن به سامانه وصــل شوند و ک
برای ایشان صادر شود. روش دیگر این است که 
بــرای هر درمانگر یک امضای الکترونیک ویژه 
تعریف کنیم تا از طریق رایــانــه هــای مستقر در 
مطب و یا از طریق گوشی تلفن همراه، بتواند وارد 
اپلیکیشن شود و سپس به ارائه خدمات سلامت 
بپردازد. بر این اســاس همکاران می توانند با هر 
سه روش از امضای الکترونیک  خود در سامانه 
نسخه الکترونیک استفاده کنند و سازمان نظام 
پزشکی با توجه به اهمیت هویت و اصالت سنجی 
ارائه دهندگان خدمات سلامت تلاش می کند تا 
حد امکان بتواند حفره های امنیتی سیستم های 
ــردن و  الکترونیکی را بپوشاند تــا امــکــان هــک ک
انکارپذیری ارائه کنندگان خدمات سلامت به 

حداقل ممکن برسد.

امضای الکترونیک در حال آماده سازی  ◾
به گفته سالاریان از چند سال پیش تاکنون این 
سازمان به کمک نهادهای مرتبط و وزارت بهداشت 
در مــورد اصالت سنجی و امــضــای الکترونیک 
پزشکان مطالعات و جلسات مقدماتی متعدد 
داشته است؛ زیرا یکی از پیش نیازها برای استقرار 
امــضــای الکترونیک صـــدور کـــارت الکترونیک 
برای اعضای سازمان بود. در حال حاضر بیش از 
1۰۰هزار کارت هوشمند الکترونیک برای اعضای 
سازمان نظام پزشکی صادر شده و این روند ادامه 
دارد و تــلاش می شود تا پایان ســال جــاری همه 
ارائه دهندگان فعال خدمات سلامت دارای کارت 
هوشمند الکترونیک شوند. همچنین پس از آن، 
امضای الکترونیک هم در حال آماده سازی است 
و پیش بینی می شود تا یک ماه آینده بتوانیم آن را 
عملیاتی کنیم. البته امضای الکترونیک برخلاف 
کــارت هوشمند الکترونیک که به تدریج صادر 
شد، به طور یکپارچه برای همه اعضای سازمان که 
شامل بیش از 3۰۰هزار پزشک می شود، عملیاتی 

خواهد شد. 

قانون خوبی که بد اجرا شد ◾
معاون فنی و نظارت ســازمــان نظام پزشکی در 
ــاوجــود همه مشکلاتی که  ــد: ب ــه مــی افــزای ادامــ
نسخه نویسی الکترونیک برای جامعه پزشکی 
به همراه داشته، سازمان نظام پزشکی وظیفه 
خــود را که آمـــاده ساختن جامعه پزشکی برای 
ارائه این خدمات است با صدور کارت هوشمند 
الکترونیک و بــه کــارگــیــری شــیــوه هــای مختلف 
اصالت سنجی امضای الکترونیک انجام می دهد 
اما امید می رود این فرایند با عملیاتی شدن پرونده 
الکترونیک سلامت ایرانیان کامل شــود تا سه 
فرایند امضای الکترونیک، نسخه الکترونیک و 
پرونده الکترونیک سلامت موجب افزایش دقت 

و سرعت در ارائه خدمات سلامت شود. 
سالاریان در پاسخ به این پرسش که چرا بیشتر 
پــزشــکــان از نسخه نویسی الــکــتــرونــیــک ابـــراز 
نارضایتی می کنند، می گوید: هر قانون یا پروژه 
خوبی که بد اجرا شود دردسرآفرین خواهد شد. 
نسخه نویسی الکترونیک نیز اگر در بستر و زمان 
مناسب اجــرا می شد، در مقایسه با روش هــای 
سنتی موجب افزایش دقت و سرعت پزشکان 
می شد، اما همه ما به عنوان شهروندان این کشور 
می دانیم سرعت اینترنت چندان بــالا نیست، 
بــنــابــرایــن عملیاتی شـــدن نسخه الکترونیک 
آن گونه که باید اجرا نشد. یعنی در برخی مواقع 
کدُ داروها و خدمات در بستر بیمه های مختلف 
ناهمگون اســـت. ضمن آنــکــه بـــرای بعضی از 
زیرگروه ها نسخه نویسی الکترونیک اجرا نشده، 
اتصال بیمه های مکمل درمان به نسخه نویسی 
الکترونیک کامل نیست و برخی از امکاناتی 
ــد در  که پزشکان در نسخه نویسی کاغذی دارن
نسخه نویسی الکترونیک حذف شده که موجب 

نارضایتی پزشکان و بیماران می شود. 

ضرورت ایجاد امضای الکترونیک برای پزشکان در گفت وگو با معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی

 نسخه نویسی الکترونیک
یار شاطر یا بار خاطر؟

ددستچينستچين

علی سالاریان
معاون فنی و نظارت
 
 سازمان نظام پزشکی

خدمات الکترونیک سلامت فقط نسخه نویسی 
الکترونیک نیست. متأسفانه نسخه نویسی 

الکترونیک را خیلی زودتر از وقت آن به صورت 
شتا بزده و فراگیر اجرا کردند که مشکلاتی به 

همراه داشته است. چرا که قانون، نسخه نویسی 

الکترونیک را همراه با ایجاد پرونده الکترونیک 
سلامت ایرانیان پیش بینی کرده بود تا پزشکان 
هنگام ثبت نسخه الکترونیک، پرونده بیمار را 

مشاهده کنند تا علاوه بر کسب اطلاع از وضعیت 
سلامت بیمار، از داروهایی که استفاده می کند نیز 

مطلع شوند، اما متأسفانه هنوز پرونده الکترونیک 
عملیاتی نشده و در واقع نسخه نویسی الکترونیک 

برای پزشکان به فرایندی تبدیل شده که با توجه به 
قطعی اینترنت و مشکلاتی که در این حوزه داریم به 

جای اینکه یار شاطر باشد، بار خاطر شده است.

وزن کشی ناعادلانه
جواد صبوحی  پنجاه و دومین ماراتن ورود به 
آموزش عالی کشور از امروز آغاز می شود و تا روز 

شنبه یازدهم تیر ادامه خواهد داشت. 
یک میلیون و 48۹هزار و ۲۲۰ داوطلب در آزمونی 
که به گفته بسیاری، حاشیه های جدی را برای 
جامعه علمی کشور ایجاد کرده با یکدیگر بر سر 
تنها 1۵درصــد صندلی های دانشگاه ها رقابت 
می کنند. رقابتی نابرابر و دوپینگی که در یک 
سوی آن داوطلبان متمول و دانش آموزان مدارس 
خاص و در سوی دیگر، داوطلبان مناطق محروم 
قــرار دارنـــد. ضمن آنکه نتیجه ایــن وزن کشی 
ناعادلانه نیز تــلاش بــرای تصاحب رشته های 

پزشکی است. 
اضطراب و نگرانی های داوطلبان، شائبه تقلب 
در آزمون ها، سود سرشار مافیای کنکور و... تنها 
بخشی از پیامدهای نیم قرن برگزاری کنکور در 
کشور است. ضمن آنکه در این میان نمی توان 
از حاشیه های ســازمــانــی کــه در متن پذیرش 
دانشجو قـــرار دارد؛ یعنی ســازمــان سنجش 

آموزش کشور گذشت.
حاشیه های پر رنگ تر از متن این مجموعه که 
برخی به آن »امپراتوری آزمــون« لقب داده اند 
کــار را به آنجا رســانــده که نمایندگان مجلس 
اواخــر تیرماه ســال گذشته موضوع تحقیق و 
تفحص از سازمان سنجش را که به باور آن ها در 
سالیان اخیر تبدیل به بازوی بازاریابی مؤسسات 
ــا  ــواری هـ ــرای رانـــت خـ ــ خــصــوصــی و مــحــلــی بـ
و ویــژه خــواری هــای برخی افـــراد شــده، با هدف 
صیانت از منابع بیت  المال و حقوق مــردم به 

تصویب برسانند. 
بــرگــزاری هــر ســالــه کنکور ســراســری بــه گفته 
متولیان برگزاری آن علاوه بر هزینه هایی که بر 
اقتصاد کشور وارد می کند، نه تنها داوطلبان 
ــاران و متولیان بــرگــزاری آن را  ــدرک کــه دســت ان
نیز سخت بــه خــود مشغول ساخته اســت. 
چنان که عبدالرسول پورعباس کــه حــالا پنج 
مــاه از ریاستش بر ســازمــان سنجش آمــوزش 
ــه سختی کـــار در  ــاره ب ــا اشــ کــشــور مــی گــذرد ب
قرنطینه کنکور به خبرگزاری فارس گفته است: 
»همکاران ما در سازمان سنجش آموزش کشور 
۵ تا ۶ ماه بدون هیچ دسترسی و وسیله ارتباطی 
ــودن خیلی سخت  هستند. از خــانــواده دور ب
است. تنها گیرنده قرنطینه، تلویزیونی است 
که آن هم شرایط ویــژه ای دارد، گیرنده دیگری 
در قرنطینه وجود ندارد، سقف قرنطینه دولایه 

است و تمام سیگنال ها را رصد می کند.
در برگزاری کنکور سیستم های امنیتی فعال 
می شوند، تمام کشور اعم از نیروی انتظامی و 
اورژانس برای برگزاری آزمونی با امنیت کامل 
بسیج می شوند و هر کــدام برنامه ریزی خود 

را دارند«.
تحمیل ایــن هزینه ها بــر نــظــام اقــتــصــادی و 
اجتماعی و آسیب های پیش روی آن در حالی 
است که بر اساس تصمیمات اتخاذ شده در 
طرح ساماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان 
ورود به آموزش عالی، این آزمون پر حاشیه قرار 

است از سال 14۰۲ دو بار در سال برگزار شود.
مسئولان و متولیان آموزش عالی کشور علاوه 
بر اتخاذ ایــن تصمیم، پس از گذشت بیش 
از نیم قــرن تجربه بــرگــزاری کنکور و آزمــون و 
خطا برای آزمــودن بهترین راه برگزاری آن، به 
این نتیجه رسیده اند که شیوه فعلی جذب و 
پذیرش دانشجو ضمن تحمیل آسیب های 
روان شــنــاســی و جامعه شناسی بــر جامعه و 
داوطلبان و خانواده های آن ها، شیوه منسوخی 
در نظام های آموزشی دنیاست و باید علاوه بر 
حفظ رقابت بر سر رشته های پرطرفدار یعنی 
همان رشته های زیر گروه پزشکی و چند رشته 
نان و آب دار معدود دیگر ، بار سوابق تحصیلی 
را در پذیرش دانشجو افزایش داد. تصمیمی 
ــر شــدن تنور  کــه بسیاری معتقدند بــه داغ تـ
مافیای کنکور یا به قول برخی از وکلای مردم 
در مجلس »صنعت کنکور«، گــردش مالی 
8۲ هزار میلیارد تومانی آن و ادامه بی عدالتی 

آموزشی منجر خواهد شد.
اینکه آیا پس از شعار بی سرانجام حذف کنکور 
که نخستین بار 1۵ سال پیش با تصویب طرح 
نحوه پذیرش دانشجو در مجلس آغــاز شد، 
طرح ساماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان 
ورود به آموزش عالی می تواند به حاشیه های 
بــرگــزاری آن پــایــان دهـــد؛ پرسشی اســت که 
ــرای پاسخ قطعی بــه آن به  تاکنون متولیان ب

تفاهم نرسیده اند.

هر قانون یا برنامه خوبی که بد اجرا شود دردسرآفرین خواهد شد. نسخه نویسی الکترونیک نیز باید در بستر و زمان 
مناسب اجرا می شد اما شتاب زده و بدون توجه به زیرساخت ها پیاده شد. گزیدهگزیده
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۳۵۰ هزار چاه غیرقانونی ◾
محسن مــوســوی خــوانــســاری؛ کارشناس 
حوزه آب به ایسنا گفت: در کشور حدود 
۹۰۰هزار چاه داریم که حدود 3۵۰هزار چاه، 
غیرقانونی اســت. بنابر آمــار تــازه نیز احتمالاً بیش از 
یک سوم چاه های موجود، غیرمجاز هستند. بیشتر 
افراد برای منافع خود در ویلاسازی یا باغ های شخصی 

اقدام به حفر این چاه ها می کنند.

عضویت در نظام پرستاری با مدرک تقلبی ◾
محمد میرزابیگی؛ رئیس سازمان نظام 
پرستاری به مهر گفت: اوایل که به سازمان 
ــم، مــتــوجــه شدیم  نــظــام پــرســتــاری آمــدی
تعدادی از مــدارک در فرایند عضوگیری، غیرواقعی 
است. در بررسی مدارک متوجه شدیم رئیس دانشکده 
پرستاری را رئیس دانشگاه و مدیر گروه پرستاری را به 

جای رئیس دانشکده معرفی کرده اند.

رشته های بی فایده در دانشگاه ها ◾
به گزارش ایسنا، حمزه علی نورمحمدی؛ 
عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد گفت: 
برخی از رشته ها در دانشگاه ها اساساً 
فایده ای ندارند. بهترین رشته برای بچه های ریاضی، 
برق است و در آخرین انتخاب در کنکور سراغ صنایع 
پتروشیمی می روند، در حالی که ما کشور نفتی هستیم 

و باید بیشتر به سراغ این رشته ها برویم.

نمی توان مواد مخدر را ریشه کن کرد ◾
ناصر اصــلانــی؛ مــعــاون مقابله بــا عرضه 
ستاد مبارزه با مواد مخدر به فارس گفت: 
نــمــی تــوان مــوادمــخــدر را ریشه کن کــرد و 
هیچ جــای دنیا چنین اقدامی صــورت نگرفته است. 
اگر اطلاعات عمومی افراد منحرف شده از موادمخدر 
افزایش یابد مواد را در خیابان هم ببینند هیچ گاه مصرف 

نمی کنند. 

جامعه

آموزش عالیآموزش عالیارتباطات و فناوری اطلاعاتارتباطات و فناوری اطلاعات محيط زیستمحيط زیست

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

 نیازی به چندین
پیام رسان داخلی نداریم

ــر ارتباطات و فــنــاوری اطــلاعــات با حضور در برنامه  وزی
جهان آرا در شبکه افق به پرسش هایی در خصوص حوزه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات پاسخ داد.
عیسی زارع پور درباره برنامه این وزارتخانه برای حمایت 
از پــیــام رســان هــای داخــلــی گــفــت: وضــع پــیــام رســان هــای 
داخلی در سال  های اخیر بهتر شده است؛ اما به طور کلی 
برنامه ای برای حمایت از این پیام رسان ها داریم که تکلیف 

آن ها مشخص شود. 
زیرا به ۵ تا ۶ پیام رسان داخلی نیاز نداریم و حداکثر یک یا 

دو پیام رسان برای کشور مورد نیاز خواهد بود. 
ــه  از جــمــل ــی  ــ ــاتـ ــ ــانـ ــ ــکـ ــ امـ زودی  بــــــه  گـــــفـــــت:  وی 
ــری، تــــمــــاس صــــوتــــی و مــکــالــمــه  ــ ــویـ ــ ــصـ ــ تــــمــــاس تـ
ــکـــه اپــــــراتــــــور هــــــا بـــــه ایـــــــن پــــیــــام رســــان هــــا  ــبـ  بـــــا شـ

اضافه می شود.

رئیس سازمان سنجش:

 آزمون های الکترونیکی 
جزو امن ترین آزمون هاست

عبدالرسول پورعباس؛ رئیس سازمان سنجش در خصوص 
برگزاری آزمــون هــای الکترونیکی به فــارس گفت: در دوره 
قبلی مدیریت بنده در سازمان سنجش به سوی خدمات 
مدرن رفتیم، گام پایانی مانده و آن هم برگزاری آزمون های 
هوشمند تمام الکترونیک است، آزمون هایی که نیازمند 
کاغذ و دفترچه نباشند. می توانم قسم بخورم این آزمون ها 
جزو امن ترین و از بعد روحی روانی هم شاداب ترین آزمون ها 

برای داوطلبان است.
وی افزود: برگزاری آزمون های الکترونیکی اجرایی شده است 
و الان آزمون هایی مثل تولیمو و تافل در سازمان سنجش به 

صورت تمام الکترونیکی برگزار می شوند.
زیرساخت های برگزاری این آزمون ها فراهم شده و در حال 
توسعه این زیرساخت ها هستیم تا بتوانیم آزمون های بزرگ 

را با جمعیت های میلیونی در این بستر برگزار کنیم. 

معاون سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد

 دیپلم محیط زیست 
در دستور کار آموزش و پرورش

نــورالله مـــرادی؛ معاون آمــوزش ســازمــان حفاظت محیط 
زیست به باشگاه خبرنگاران جــوان گفت: سند تحول 
معاونت آموزش سازمان محیط زیست برای یک دوره یک و 

پنج ساله نوشته شده است.
توسعه سواد محیط زیستی، شناخت مخاطبان تازه، ارتقای 
نقش ســازمــان هــای مردم نهاد و فعال کــردن سازمان های 
مردم نهاد غیرفعال، ورزش و محیط زیست، آموزش مدیران 

و تمام افراد فعال در این حوزه، از برنامه های این سند است.
وی همچنین افزود: بر اساس تعاملاتی با آموزش و پرورش، 
در هنرستان های استان های فارس و خوزستان به صورت 

آزمایشی دو دوره دیپلم محیط بانی برگزار خواهد شد.
معاون سازمان حفاظت محیط زیست گفت: دو واحد 
درس شناخت محیط زیست از مهر امسال در دانشگاه ها 

برای گسترش سواد محیط زیست تدریس خواهد شد.


